
Prezídium COGECA, 1. decembra 2022

Miesto stretnutia:  COPA-COGECA, Rue de Trèves 61, 1040 Brusel

Dátum stretnutia: 1. decembra 2022

Účastník stretnutia: Konzorcium

Názov aktivity: Prezídium COGECA

Predsedal: Predsedal prezident Ramon Armengol (ES)

Podrobný popis aktivity:

Výmena názorov na medzinárodný obchod a situáciu na trhu

EL reprezentantka referovala o vysokých produkčných nákladoch v živočíšnej výrobe a o 15 %-nej
inflácii pri potravinách. Vláda preto navrhuje opatrenia vo forme zastropovania cien základných
potravín.

PL reprezentant upozornil na negatívne dopady pomoci UA a bezcolného dovozu poľnohospodársko-
potravinárskych produktov, čo podporili aj reprezentanti RO a HU.

IT reprezentantka informovala, že okrem vysokých produkčných nákladov je v IT problémom aj
nedostatok pracovných síl.

AT reprezentant referoval o tohtoročnej dobrej úrode (s výnimkou kukurice). Výkupné ceny sú
vysoké, ale aj tak nestačia na pokrytie výrobných nákladov.

O vysokých produkčných nákladoch referovali aj reprezentanti RO, HU, ES.

Sekretariát ďalej referoval o aktuálnych kľúčových témach v poľnohospodárstve: potravinová
bezpečnosť a oznámenie Komisie o hnojivách.

Dňa 22. 6. 2022 Komisia zverejnila balík návrhov na obnovu poškodených prírodných oblastí
v Európe do roku 2050 a zníženie používania pesticídov o polovicu do roku 2030. V nadväznosti na
zasadnutia EFSCM a Poradnej skupiny pre udržateľnosť potravinových systémov zahájili DG SANTE
a DG AGRI konzultáciu. Sekretariát prispel do konzultácie príspevkom, ktorého cieľom je
konsolidovať politické vyhlásenia a vyvíjať tlak na Komisiu. Tá by mala pred plánovanou konferenciou
o poľnohospodárskom výhľade (8. a 9. 12. 2022) zverejniť svoj non-papier.

Sekretariát referoval o oznámení Komisie, ktoré zverejnila 9. 11. 2022. Označil ho za veľké
sklamanie, pretože poľnohospodárom neposkytuje žiadne krátkodobé riešenia. Za jedinú pozitívnu
vec označil sekretariát zriadenie nového strediska pre sledovanie trhu s hnojivami, v roku 2023.
V diskusii PL reprezentant vyzval na podporu krajín, v ktorých sa hnojivá vyrábajú.

K situácii na UA sekretariát informoval o aktuálnych diskusiách EÚ inštitúcií o možnom predĺžení
liberalizácie trhu s UA. Preto sa usiluje o získanie konkrétnych údajov z dotknutých odvetví a týmito
argumentmi apelovať na Komisiu, aby príp. vylúčila konkrétne sektory z predĺženia liberalizácie.
Sekretariát vyzval na zaslanie informácií a príkladov narušenia trhu.

Výmena názorov s Alison Burrowsovou (hlavná vyjednávačka dohody o voľnom obchode



medzi Austráliou a EÚ)

Na strane Austrálie došlo k veľkému pokroku ohľadom prijatia záväzku k väčšej ochrane životného
prostredia a klímy. Prijala cieľ znížiť emisie skleníkových plynov do roku 2030 o 43 % a dosiahnuť
uhlíkovú neutralitu do roku 2050.

Austrálski vyjednávači sú v kontakte s Komisiou, aby porozumeli citlivosti a dôležitosti európskych
odvetví a schém kvality, napr. CHZO.

Diskusia:

Austrália má záujem navýšiť dovozy bravčového mäsa z EÚ a vyvážať do EÚ vysokokvalitné hovädzie
mäso.

SE reprezentant sa zmienil o obave z kumulatívnych dopadov všetkých obchodných dohôd EÚ
a nových politických iniciatív, preto je nevyhnutné, aby vyjednaná dohoda bola spravodlivá.

IE reprezentant zdôraznil citlivosť odvetvia hovädzieho mäsa v EÚ, na čo austrálsky zástupca
upozornil, že diskutovaná kvóta zahŕňa aj baranie mäso, nielen hovädzie. Takisto uviedol, že určité
obmedzenia budú vždy predstavovať náklady na transport, preto sa nedá očakávať, že by obchodná
dohoda spôsobila zaplavenie trhu austrálskymi výrobkami.

Informácie a výmena názorov na:

smernicu o priemyselných emisiách●

Dňa 5. 4. 2022 Komisia zverejnila návrh revidovanej smernice o priemyselných emisiách,  novinkou
je rozšírenie oblasti pôsobnosti smernice – po novom budú do nej zahrnuté všetky poľnohospodárske
podniky zaoberajúce sa chovom dobytka, ošípaných a hydiny s viac než 150 dobytčími jednotkami
(LSU). Vo výbore AGRI je spravodajcom  Benoit Lutgen (BE, EPP), návrh bol predstavený 24. 10.
2022. V ňom požaduje vyradenie podnikov zaoberajúcich sa chovom dobytka z oblasti pôsobnosti
smernice a zachovanie súčasných prahových hodnôt (cca 600 LSU) pre chovy ošípaných a hydiny. Vo
výbore ENVI je spravodajcom Radan Kanev (BG, EPP), návrh jeho stanoviska sa snaží byť
kompromisom – navrhuje prahovú hodnotu 300 LSU. Otázkou je, či by C-C mali podporiť zachovanie
súčasného stavu (t. j. 600 LSU) alebo definovať minimálnu hodnotu LSU, pod ktorú nebude môcť
stanovisko ENVI podporiť.

aktuálnu činnosť ohľadom návrhu smernice o udržateľnom používaní pesticídov a ohľadom●

glyfosátu

Sekretariát referoval o ustanovení spravodajkyne vo výbore AGRI, ktorou je Clara Aguilerová (ES,
S&D), vo výbore ENVI Sarah Wienerová (AT, Zelení), ktorá sa nechala počuť, že podporí ciele
zníženia PPPs, ale možno oddelí ekologickú produkciu od konvenčnej v rámci diskusie o tom, ktoré
ošetrenia sa dajú alebo nedajú použiť v citlivých oblastiach venovaných ekologickému
poľnohospodárstvu.

V októbri zaslal predseda AGRI Norbert Lins (DE, EPP) Komisii list s požiadavkou na vypracovanie
dodatočného posúdenia dopadov legislatívneho návrhu. Požiadavku podporilo 18 štátov, proti však
boli  FR, DE, ES, DK a NL. Komisia zaslala členským štátom dotazník o dopadoch na citlivé oblasti
a zverejnila neoficiálny dokument zahŕňajúci určité možnosti uvoľnenia pravidiel v citlivých
oblastiach. Rada teraz dokument posudzuje.

zákon o obnove prírody●



Vzhľadom na to, že výbory ENVI a AGRI sa nedohodli na svojich kompetenciách, stanovisko nebude
pripravené do konca tohto roka.

certifikačný rámec pre odstraňovanie uhlíka●

Dňa 30. 11. 2022 zverejnila Komisia návrh rámca pre certifikáciu pohlcovania uhlíka. Sekretariát C-
C v návrhu Komisie chýba zmienku o aktivitách na zníženie emisií uhlíka, v tomto zmysle bolo
zverejnené aj tlačové prehlásenie C-C.

Spoločné prezídiá COPA a COGECA

Prezentácia ALAS (Aliancia pre udržateľné poľnohospodárstvo – spojenie ASAJA, COAG, UPA,
FEPEX, Cooperativa Agroalimentarias a Agricultura de Conservación)

Prezident ALAS Ignacio Senovilla a viceprezident Pedro Gallardo (ASAJA) predstavili skupinu ES
poľnohospodárskych organizácií, ktorá bola založená s cieľom podporiť všetky modely udržateľného
produktívneho poľnohospodárstva, ktoré sú založené na vedeckých poznatkoch. Skupina ALAS sa
zameriava aj na podporu inovácií a technológií, biotechnológií. Zriadila aj vedecký poradný výbor,
ktorého návrhy zohľadňujú naliehavú potrebu podporovať a zvažovať rolu poľnohospodárstva pri
sekvestrácii uhlíka. Svojím manifestom presadzuje vyššiu efektivitu využívania živín.

Výmena názorov s Juanom Josém Lopezom Lledom (DG BUDG pre SPP a VFR 2027)

Zástupca DG BUDG upozornil, že vysoká miera inflácie v EÚ spolu s energetickou krízou devalvujú
európsky rozpočet. Viacročný finančný rámec (VFR) na obdobie 2021-2027 spolu  s nástrojom
NextGenerationEU predstavujú finančné prostriedky v celkovej výške 2,018 bil. EUR. Prostriedky
majú pomôcť k prechodu na ekologickejšiu, digitálnejšiu a odolnejšiu EÚ, ktorá bude lepšie
pripravená na budúce krízy.

Finančné prostriedky sú rozdelené nasledovne:

Zástupca DG BUDG upozornil, že energetická kríza v Európe nastala už po skončení pandémie C-19
a vojna na UA ju len prehĺbila. Podľa Komisie je preto nutná rýchla reakcia a urýchlený prechod na
alternatívne zdroje a dodávateľov. Hlavnou zmenou je prechod na skvapalnený zemný plyn (LNG):



Zástupca Komisie prezentoval aj vývoj cien elektriny a zemného plynu a vplyv týchto cien na infláciu:



Súčasné ceny energií označil zástupca Komisie za bezprecedentné, experti síce predpokladajú
postupný pokles energií v nasledujúcich rokoch, ale na úroveň pred pandémiou sa nevrátia.

Komisia navrhla súbor opatrení, ale s cieľom rýchleho zníženia závislosti EÚ na fosílnych palivách
a dosiahnutia odolnejšieho energetického systému EÚ predstavila aj plán REPowerEU, ktorý je
založený na 2 pilieroch: diverzifikácii dodávok plynu prostredníctvom vyššieho dovozu
skvapalneného zemného plynu a plynu z plynovodov od neruských dodávateľov a vyšších objemov
výroby a dovozu biometánu a vodíka z obnoviteľných zdrojov.

Pri vykonávaní plánu REPowerEU budú hrať kľúčovú rolu členské štáty a ich aktualizované plány na
obnovu a odolnosť.

Ústredným prvkom plánu REPowerEU je Mechanizmus na podporu obnovy a odolnosti, ktorý
podporuje koordinované plánovanie a financovanie cezhraničnej a vnútroštátnej infraštruktúry aj
energetických projektov a reforiem. V rámci neho je k dispozícii 225 mld. EUR vo forme úverov,
okrem toho navrhuje Komisia navýšiť finančné krytie o 20 mld. EUR vo forme grantov z predaja



povoleniek v rámci systému EÚ pre obchodovanie s emisiami (EU ETS). Komisia ponúkne členským
štátom väčšiu flexibilitu pri prevádzaní zdrojov do Mechanizmu na podporu obnovy a odolnosti
z iných fondov.

V diskusii mnoho členských organizácií zdôraznilo obavy z napätého rozpočtu  a zazneli aj
požiadavky na konkrétne opatrenia na podporu poľnohospodárov a na odmenu poľnohospodárom
vyrábajúcim energie z obnoviteľných zdrojov.

 

Prínos aktivity pre poľnohospodárov v SR:

Prenos informácií pre členov SPPK k danej problematike.

Vyplývajúce úlohy pre SPPK:

Pre SPPK nevyplývajú zo zasadania žiadne úlohy.

 


